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انتقاد رئیس قوه قضائیه از صدور برخی احکام:
قُضات، قضاوت خود را بر اساس 

فضاسازی ها پیش نبرند

رئیس قوه قضائیه گفت: قضات ما نباید قضاوت خود را بر اســاس فضاسازی ها 
و جوســازی هایی که در فضای مجازی و غیرمجازی شکل می گیرد، به پیش 
ببرند. این فضاسازی ها ممکن است همیشه وجود داشته باشند و حتی تشدید 

نیز شوند.
به گزارش ایلنا به نقل از مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت الاسلام محسنی اژه ای 
روز گذشــته )دوشنبه( طی سخنانی در نشست شــورای عالی قوه قضائیه، با 
برشــمردن خصایص یک قاضی اظهار کرد: امر قضا، امر خطیری اســت؛ یک 
قاضی برای آنکه به حق و عدالت قضاوت کند باید دقت نظرِ بالایی داشته باشد 
و از حِلم و برُدباری زیادی برای بررســی تمام ابعاد و جوانب پرونده برخوردار 
باشد؛ همچنین یک قاضی باید به صورت مرتب دانش و اطلاعات خود را به روز 
کند تا در قبال پرونده هایی که دربرگیرنده ی امور مستحدثه و جدید هستند، 

به قوه علم و تشخیص نائل شود.
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: یک قاضی علاوه بر اینکه مستمراً دانش خود را 
ارتقاء می دهد، باید اهل مشورت نیز باشد و در فهم مسئله، تشخیص مصداق و 

تطبیق موضوع، با صاحبنظران مشورت کند. 
رئیس دستگاه قضا بیان داشت: بعضاً اقدامات و آرای قضات علاوه بر جنبه های 
حقوقــی و قضایی، جنبه های اجتماعی نیز پیدا می کنند؛ ولو آنکه ما نخواهیم 
و جز اراده ما نیســت، اما جریانات مختلف سیاسی و اجتماعی از این اقدامات 
و آرای مــا، هر کــدام بهره برداری های خود را می کنند؛ لــذا خطاب به کلیه 
مراجع قضایی بویژه دیوان عالی، دیوان عدالت اداری، رؤســای دادگســتری ها 
و دادستان ها در سراســر کشور تاکید می کنم که نسبت به آن دسته از آراء و 
تصمیماتی که جنبه هایی غیر از ابعاد حقوقی و قضایی پیدا می کنند )و حتی در 
ابعاد حقوقی و قضایی، آثار بیرونی و بین المللی بر آن ها مترتب می شود( نهایت 
دقت و توجه را داشــته باشــند و تصمیمات و آرای خود را مُنضَم به پیوست 
رســانه ای کنند و پیش از صدور آنها، هماهنگی های لازم را با مرکز رسانه قوه 

قضائیه به عمل آورند. 
رئیس عدلیه اظهار داشــت: تاکید ما بر تدوین پیوست رسانه ای در قبال آراء و 
تصمیمات قضایی که ذوابعاد هستند بیانگر اهتمام ما به مقوله ی افکار عمومی 
اســت؛ بنابراین ما به مقولــه ی افکار عمومی توجه ویژه داریــم و از آن غافل 
نمی شویم؛ درعین حال، تاکید داریم که قضات ما نباید قضاوت خود را بر اساس 
فضاسازی ها و جوسازی هایی که در فضای مجازی و غیرمجازی شکل می گیرد، 
به پیش ببرند. این فضاسازی ها ممکن است همیشه وجود داشته باشند و حتی 
تشدید نیز شوند؛ مهم آن است که معیار ما )پس از توجه به رضایت خداوند و 

سوگندی که یاد کرده ایم( قانون است.
رئیس قوه قضائیه روز معلم را گرامیداشت و با تشریح اهمیت مقام معلم، گفت: 
در همه زمان ها، مسئله تعلیم و تربیت و نقش معلم، مقوله ای حائز اهمیت است.

رئیس دســتگاه قضا همچنین با گرامیداشــت روز کارگر، گفــت: کارگران از 
ســتون های تولید و ارائه خدمات در جامعه هستند و اگر آن ها نباشند، زندگی 
فلج می شود. دو قشر مؤثر و زحمتکش کارگران و معلمان، با مشکلاتی مواجه 
هســتند لذا ضرورت دارد نسبت به رفع مشــکلات این دو قشر بویژه مشکل 

مسکن آن ها اهتمام ویژه شود.

وزیر دادگستری خبر داد
به صفر رسیدن پرونده پرداخت دیه از بیت المال 

وزیر دادگستری از به صفر رسیدن پرونده پرداخت دیه از بیت المال خبر داد.
به گزارش ایســنا، امین حسین رحیمی با ارائه گزارشی اعلام کرد که: در سال 
گذشــته برای اولین بار در این دولت توانسته ایم پرونده  پرداخت دیه هایی که 
به عهده دولت بوده با کمک سازمان برنامه و بودجه به صفر برسانیم و درصدد 
هستیم مشکل تعداد اندکی از پرونده های باقی مانده که دارای اشکال و ایراده 

بوده نیز رفع کنیم.

عدلیه

انتقاد تند ابطحی از مهدی نصیری
عضو مجمع روحانیون مبارز انتقاداتی را از مواضع مهدی نصیری، مدیر مسئول 

اسبق کیهان مطرح کرد.
به گزارش جماران سید محمد علی ابطحی فعال سیاسی اصلاح طلب در انتقاد 
از اظهارات اخیر، مهدی نصیری مدیرمسئول اسبق روزنامه کیهان نوشت: آقای 
مهدی نصیری ســوپر افراطی حزب اللهی دیروز حق دارد نظراتش تغییر کند 
و سوپر اپوزیسیون امروز شود. اما هم برای دیروزش و هم برای امروزش توهم 
مضر است. نه بولتن نویســی واظهار نظرهای تند حزب اللهی اش در گذشته 
توانســت ریشه اصلاح طلبی را برکند و نه مواضع فعلی اپوزیسیونی اش مورد 
قبول اپوزیسیونی قرار می گیرد که چهل سال است در تلاش براندازی هستند 

و نیازی به تازه وارد از راه دور آمده ندارند.
گفته اند شکاف تاجزاده و شاهزاده باید برداشته شود. خودش می داند نه شاهزاده 
می تواند به تاجزاده نزدیک شود و نه تاجزاده علاقه مند به همکاری با شاهزاده 
است. مهندس موسوی و نرگس محمدی و فائزه هاشمی و تاجزاده هم که آقای 

نصیری از آنها یاد می کند در ایران باقی مانده اند و در زندان و حصر هستند.
بد پوســت خربزه ای زیر پای آقای نصیــری انداخته اند تا تمامش کنند. هم از 

داخل حاکمیت و هم از خارج و از درون اپوزیسیون.

دیوان محاسبات
انحراف 3۱ درصدی در عدم تحقق 

منابع هدفمندی یارانه ها
دیوان محاســبات اعلام کرد: گزارش این نهــاد نظارتی از عملکرد هدفمندی 
یارانه ها تا پایان سال ۱۴۰۲، حاکی از انحراف در عدم تحقق ۳۱ درصدی منابع 

پیش بینی شده هدفمندی یارانه ها است.
به گزارش گروه پارلمانی خبرگزاری تسنیم، دیوان محاسبات کشور تاکید دارد 
کــه به منظور مدیریت کارا و اثربخش یارانه ها، منابع و مصارف هدفمندی در 
ســرجمع بودجه عمومی دولت لحاظ شود. از دســت دادن کار ویژه سازمان 
هدفمندی، تکالیف غیر متعارف دســتوری و استقراض سازمان از موارد حائز 

اهمیت در گزارش راهبردی این نهاد نظارتی است.

سوشیال

انتقاد شدید یدالله حبیبی از عروسی مجلل
دختر شمخانی

برگزاری عروسی دختر شمخانی در هتل گرانقیمت نقل محافل و مجالس شد 
به طوری که نماینده پیشین ولی فقیه در وزارت دفاع به نقد از آن پرداخت.

یدالله حبیبی نماینده پیشین ولی فقیه در وزارت دفاع در یادداشت خود آورده 
اســت: من به برادر عزیز شــمخانی عرض میکنم فعالیت اقتصادی الزامات و 
التزامات خود را دارد، چون خود را اولی از دیگران به نصیحت می دانم به ایشان 
و همردیفان ایشان در کشوری و لشکری توصیه می کنم تکلیف خود را از حیث 

فعالیت اقتصادی روشن کنید و افکار عمومی را با اصلاح امور اقناع کنید.
اما و صد اما که خود آقای شمخانی زیرک نیز می داند چرا بازتاب اجتماعی عمل 
مجاهدانه آن ها گونه ای دیگر اســت، چرا مردم بجای تشکر باید سرزنش کنند 

و در هر محفل و مجلس باید صحبت ایشان و فرزندان وی و سایرین باشد؟
مشاور بالاترین فرد کشور مجلس عروسی خود را در هتل کذائی برگزار کند و 

ما را در پاسخگوئی به این مقولات ناگزیر به نوشتن این نصیحت نامه بکند.

ویژه

نماینده تهران خبر داد:
دستکاری دولت 

در مصوبات بودجه ای مجلس
مبلغ ۱۵۰۰ میلیارد تومان به جدول شماره ۷ برای ترمیم 
حقوق کارکنان وزارت کشور با موافقت نمایندگان اضافه 

شد.
به گزارش ایسنا، مالک شریعتی نماینده تهران در تشریح 
پیشنهاد خود مبنی بر الحاق یک ردیف به جدول شماره 
۷ برای ترمیم حقوق کارکنان وزارت کشور گفت: موضوع 
بهینه سازی انرژی و حل ناترازی انرژی ضرورتی است که 
مورد تائید رهبر معظم انقلاب و رئیس جمهور بوده است 
اما متاسفانه سازمان برنامه اتفاق دیگری را رقم زده است، 
ما در بودجه ۱۴۰۲ و در برنامه هفتم حساب بهینه سازی 
ایجاد کردیم و مقرر شــد یک درصد از فروش منابع نفت 

کشور به این حساب واریز شود.
نماینده تهران در مجلس تصریح کرد: ســازمان برنامه و 
بودجه با وجود تصویــب نمایندگان این موضوع را حذف 
کرده اســت و برخلاف آئین نامه ردیف مربوطه در بخش 
اول هم در منابع و هم در مصارف حذف شــد و به عبارتی 
۵ هزار و ۸۰۰ از حساب بهینه سازی کسر شده است. این 
موضوع باید در جــدول ۵ در منابع و هم در جدول ۹ در 

مصارف می آمد اما آقای منظور آن را حذف کرد.
وی اضافــه کرد: آقای منظور من برای شــما احترام قائل 
هستم اما در مقابل قانون همه ما هیچ نیستیم شما چکاره 
بودید که این یک درصــد را حذف کردید؟ با چه جراتی 
در مصوبــات مجلس و احکام دســت بردید؟ این موضوع 

باید برگردد.

لازم الاجرا بودن متناسب سازی
حقوق بازنشستگان از اول فروردین ماه

رئیس کمیسیون تلفیق گفت: درباره متناسب سازی حقوق 
بازنشســتگان لازم اســت این توضیح را بدهم که از اول 
فروردین ماه لازم الاجراست منتها با توجه به این که برنامه 
هفتم همچنان مورد ایراد شــورای نگهبان است باید این 

ایرادات رفع شده تا تبدیل به قانون شود.
به گزارش ایلنا، حمیدرضا حاجی بابایی در جلســه علنی 
دیروز و در جریان بررسی جدول هفت لایحه بودجه گفت: 
این جدول مربوط به اعتبارات دســتگاه ها اســت، دولت 
اعتبارات دستگاه ها را به صورت تجمیعی آورده است. برای 
اولین بار به دو جدول ۷ و ۱-۷ تقســیم شده که جدول ۷ 
مربــوط به حقوق و مزایا و جدول ۱-۷ مربوط به برنامه ها 

است.
رئیس کمیســیون تلفیق بیان کرد: اعتراضی بود که چرا 
اعتبارات برخی دســتگاه ها افزایش داشته که معلوم شد 
که برای حقوق و دســتمزد نیســت و به خاطر برنامه آن 
دســتگاه ها ما در نهایت تغییرات اساســی درباره اعتبار 
دستگاه ها نداشتیم و تغییرات جزئی اعمال شده، بنابراین 

جدول هفت عینا طبق پیشنهاد دولت به تصویب رسید.
وی درباره متناسب سازی حقوق بازنشستگان گفت: درباره 
متناسب سازی حقوق بازنشستگان لازم است این توضیح 
را بدهم که از اول فروردین ماه لازم الاجراست منتها با توجه 
به این که برنامه هفتم همچنان مورد ایراد شورای نگهبان 
اســت باید این ایرادات رفع شده تا تبدیل به قانون شود. 
بعد از آن احکام بازنشستگان زده خواهد شد و بودجه آن 

هم پیش بینی شده است.

اصلاح طرح شفافیت قوای سه گانه
و دستگاه های اجرایی

مجلس طرح شفافیت قوای سه گانه و دستگاههای اجرایی 
و سایر نهادها به منظور تامین نظر شورای نگهبان اصلاح 

کرد.
به گزارش خبرنگار ایلنا، نمایندگان در نشست علنی دیروز 
)دوشنبه( مجلس شورای اسلامی تبصره ۲ ماده ۲و برخی 
از بندهای طرح شــفافیت قوای ســه گانه و دستگاه های 
اجرایــی و ســایر نهادها را به منظور تامین نظر شــورای 

نگهبان اصلاح کردند.

خبر جدید 
درباره لایحه عفاف و حجاب

رئیس کمیســیون قضایی مجلس از ارسال مجدد لایحه 
عفاف و حجاب به شورای نگهبان خبر داد.

به گزارش تسنیم، موسی غضنفرآبادی رئیس کمیسیون 
قضایی مجلس شورای اسلامی، با اشاره به آخرین وضعیت 
لایحه عفاف و حجاب گفت: کمیســیون قضایی ایرادات 
شــورای نگهبان بــه لایحه عفاف و حجــاب را برطرف و 
مجددا این لایحه را به شورا ارسال کرده است و هم اکنون 
منتظر اظهار نظر شورای نگهبان هستیم. وی افزود: عمده 
ایرادات شــورای نگهبان به لایحه عفاف و حجاب مربوط 
بــه مواد ۴۷ تا ۴۹ این لایحه می شــد که به بحث میزان 
مجازات ها پرداخته است. رئیس کمیسیون قضایی مجلس 
خاطرنشــان کرد: از نظر اعضای شورای نگهبان، جرائم و 
مجازات درنظر گرفته شده برای تخلفات ذکر شده در مواد 
۴۷ تا ۴۹ لایحه، متناســب با این تخلفات نبود که ما در 
کمیســیون این موارد را اصــلاح کردیم. با توجه به اینکه 
در جلسه علنی ۲۹ شهریور ۱۴۰۲ مجلس، نمایندگان به 
اجرای آزمایشی لایحه حجاب و عفاف برای مدت ۳ سال 
رای دادند، در صورتی که شــورای نگهبان، این لایحه را 
تایید کند، لایحه مذکور بلافاصله برای اجرا به دستگاه های 

اجرایی مربوطه ابلاغ می شود.

تاکید یک نماینده مجلس 
بر افزایش حقوق سربازان

یــک نماینده مجلس گفت: دولت بر اســاس احکامی که 
تصویب و ابلاغ شده باید نسبت به اعمال افزایش حقوق و 

مزایای سربازان اقدام کند.
به گزارش ایلنا، احمد راســتینه عضو کمیسیون فرهنگی 
مجلس شــورای اسلامی با اشاره به افزایش حقوق سربازان 
تصریــح کرد: ما احکام را تحویل دولــت دادیم و به دولت 
اجازه دادیم بر اســاس احکام جدول مصارف خود را تدوین 
کند، خب جداول ارتباطی به حقوق و مزایا ندارد؛ حقوق و 
مزایا از احکام تبعیت می کند لذا بهانه ای برای دولت وجود 
ندارد. دولت بر اساس احکامی که تصویب و ابلاغ شده باید 
نســبت به اعمال افزایش حقوق و مزایای ســربازان اقدام 
کند. وی در پاســخ به این سوال که دولت مالیات بر ارزش 
افزوده را افزایش داده اما همسان ســازی را اجرا نمی کند، 
عنوان کرد: همسان ســازی حقوق بازنشستگان حتما باید 
اعمال شــود، ما قطعا این مساله را پیگیری می کنیم، یکی 
از وظایف دولت این اســت که احکام برنامه هفتم و بودجه 
۱۴۰۳ را که تصویب و ابلاغ شــده با جدیت اجرا کند. در 
بحث همسان ســازی که میان دولــت و مجلس اتفاق نظر 
وجود دارد؛ حالا اینکه این ماه اعمال نشده حتماً دولت باید 
با معوقاتش نسبت پرداخت آن در ماه های بعد اقدام کند.«

مجلس

تورم کمرشــکن در کنار بی برنامگی و 
نداشتن نقشــه راه، روز به روز فشار 
بیشــتر  مردم  و  اقتصاد  بر  را  زندگی 
می کند و تقریباً کســی پیدا نمی شود 
که از شــرایط اقتصاد و معیشتی خود 

گله نکند. 
به گزارش رویــداد ۲۴، جلال محمودزاده، 
نماینده مهاباد با اشــاره بــه اینکه یکی از 
انتقادات بــه عملکرد مجلس یازدهم، نحوه 
و رویکــرد این قوه در نظــارت بود، گفت: 
متاسفانه دولت ســیزدهم از شعار هایی که 
داده بود، خیلی عقــب مانده و این موضوع 
مخصوصاً در حوزه اقتصادی، مشهود است.

وی خاطر نشــان کرد: متاســفانه در بدنه 
دولــت، فســاد هایی رخ داده کــه مجلس 
یازدهــم در موضوع نظــارت و پیگیری به 
این اتفاقات، عملکرد خوبی از خود به جای 
نگذاشــت و به نوعی بایــد بگویم با دولت، 

مماشت کرد.
محمود زاده با بیان اینکه به طور مثال، اگر 
ماجرای آقای صدیقی، امــام جمعه تهران 
برای یک فرد عادی اتفاق می افتاد، با او چه 
برخوردی می کردنــد؟ گفت: هرچند آقای 
صدیقی، اشتباه را پذیرفت و عذرخواهی هم 
کرد، اما کافی نبود و مجلس باید به موضوع 
ورود و بــا تحقیق و تفحــص و یا از طریق 

ابعــاد مختلف  کمیســیون های تخصصی، 
ماجرا را روشن می کرد.

این نماینــده مجلس به موضوع چای دبش 
اشــاره کرد و یادآور شــد: این همه تخلف 
صورت گرفــت، ولی لاپوشــانی کردند. از 
ایــن رو، یکی از انتقادات به مجلس یازدهم، 
ترکیب یک دســت آن بود که باعث ارتباط 

نزدیک این قوه با دولت شد.
وی تاکیــد کرد: وقتی ۲۲۰ نماینده کنونی 
بــرای حضــور آقــای رئیســی در صحنه 
انتخابــات، نامه ای را امضا می کنند و برخی 
از همیــن افراد هم، رییس ســتاد ایشــان 
می شــوند، نتیجه این می شود که از برخی 
تخلفات صورت گرفته شده، گذشت کنند، 
چون به نوعی پای آبروی خودشان درمیان 

بود.
محمود زاده افزود: آقای رئیســی در خرداد 
۱۴۰۰، قول هــای ســامان دادن به اقتصاد 
کشور، مسکن، اشــتغال زایی و... را داد، اما 
گذشته زمان نشــان می دهد جز در حوزه 
مســکن که توفیقات ۵۰ درصدی داشــته 

است، شاهد بهبود اوضاع نیستیم.
نماینده مهاباد با بیان اینکه زمانی که آقای 
رئیسی رای آورد و رییس جمهور شد، دلار 
حدود ۲۶ هزار تومــان بود، ولی دیدیم که 
در کمتر از ســه ســال از آغاز به کار دولت 

سیزدهم، دلار به ۷۰ هزار تومان هم رسید؛ 
خاطر نشــان کرد: یعنی رشدی حدود ۲.۵ 
برابر. همین بی ارزش شدن پول ملی، اثرات 
منفــی خود را بر تولید، اشــتغال، تورم و... 
گذاشــته و نتیجه روشن آن، کوچک شدن 

سفره های مردم است.
وی در ادامــه تاکید کــرد: در حال حاضر، 
خیلی از خانواده های ایرانی به زیر خط فقر 
ســقوط کردند و تقریباً قشر متوسط از بین 
رفته اســت. یعنی آمار خانواده هایی که زیر 
خط فقر هستند، نسبت به گذشته، بیش از 

دو برابر شدند.
بــه گفته این نماینده مجلس در این مدت، 
برخی از کارخانه هــا و کارگاه های تولیدی 
تعطیــل شــده اند. در بخش کشــاورزی و 
آبیاری مدرن برای کشــور ما که کشــوری 
خشک و نیمه خشک است، دو سال است که 
این روند کاملًا متوقف شده است. از طرفی، 
در بکارگیری ماشین آلات بروز برای بخش 

کشاورزی، کار تمام و کمال تعطیل است. 
در بحــث صنایــع تبدیلــی کشــاورزی، 
کارخانه ها یا با نیمی از ظرفیت کار می کنند 

یا کلًا تعطیل شدند.
محموزاده با اشــاره به اینکه  اگر سری به 
برخی از شــهرک های صنعتی کشور بزنید، 
می بینیــد که ۴۰ درصــد از ظرفیت آن ها 

تعطیل شده است. گفت: از طرفی، متاسفانه 
بانک هــا هم دنبــال معامــلات و تجارت 
خودشــان هســتند و به حمایت از بخش 

تولیدی کشور نمی پردازند.
وی به افزایــش پنج درصدی تســهیلات 
بخش تولیدی توســط رئیس جمهور اشاره 
کرد و گفت: یعنی همه بخش های تولیدی 
و خدماتی کشــور که قبلًا ســود ۱۵ تا ۱۸ 
درصدی برای وام ها می پرداختند، الان باید 
۲۳ درصد ســود به بانک ها پرداخت کنند. 
همین رویکرد باعث شــد خیلی از کارخانه 
و کارگاه هــای تولیدی به خاطر نداشــتن 
ســرمایه در گردش، دوام نیاورند و مســیر 
کوچک شدن و یا تعطیلی را در پیش بگیرند.

محمود زاده به افزایش سرسام آور قیمت ها 
اشــاره کرد و گفت: گوشت قرمز در همین 
دوره آقای رئیسی نســبت به گذشته، پنج 
برابر شــده اســت و نرخ مرغ تا سه و چهار 

برابر بیشتر شده است. 
طبیعی اســت که در این وضعیت، زندگی 
خانواده ها تحت فشار شــدید قرار بگیرد و 
متاســفانه تامین تغذیه مردم با خطر روبرو 
شده است. این مسیر، قطعاً رشد بیماری را 
در جامعه بیــش از پیش می کند و افزایش 
بیمار در کشــور، کار درمان را هم با چالش 

مواجه کرده است.
وی بــا تاکید بر اینکــه  اکنون بیش از ۸۰ 
قلم دارو در کشــور، کم داریم، افزود: نوبت 
دادن برخی بیمارستان های دولتی به بیمار 
و حتــی بیمار های اورژانســی به حدود دو 

سال هم می رسد. 
خب اگــر بیمار بخواهد درمانش ســرعت 
بگیرد بایــد به بیمارســتان های خصوصی 
مراجعــه کند که مطمئناً هزینه های گزافی 

بر وی وارد می شود.
همین موضوع درمان باعث شــده برخی از 
خانواده ها که بیمار جدی دارند، به واســطه 
هزینه های بالایی کــه باید پرداخت کنند، 

وارد خط فقر شوند.
محمــود زاده با ابــراز نگرانــی از وضعیت 
موجود گفت: وضعیت کنونی، نگران کننده 
است و تقصیر مجلس در این شرایط، کمتر 

از دولت نیست. 
مجلس، اهرم های نظارتی دارد که می تواند 
دولت را در ریل درست انجام وظایفش قرار 
دهد، ولی این کار صورت نگرفت، آن هم به 

خاطر نزدیکی فکری مجلس با دولت.

این روز ها اختلاف بین مسئولان و مردم 
بیش از پیش به چشم می آید. 

مسئولان از عدم همکاری و انتظارات ماورایی 
مــردم گلایه دارنــد و مردم نیــز معتقدند 
مســئولان به مطالبه آن ها توجه نمی کنند و 
صرفا یکســری وعده های شفاهی می دهند، 
اما در موقع اجــرا دقیقا عکس وعده ها عمل 
می کنند. حال این ســئوال پیش می آید که 
برای ترمیم شکاف بین مردم و مسئولان چه 
اقداماتی باید انجام شود. به گزارش نامه نیوز، 
محمد مهاجری، فعال سیاسی اصولگرا درباره 
عوامل ایجاد شــکاف بین مردم و مســئولان 
گفت: این موضوع ربطی به ســال های اخیر 
ندارد. همواره این نگرانی در بین دلســوزان 
بود و جامعه شناسان و مردم شناسان همواره 
موضــوع فاصله بین مســئولان و مردم را به 
عنوان یک آســیب مدنظر داشتند و نسبت 
به آن هشــدار می دادند. وی گفت: از اواسط 
دهه هفتاد جلســاتی در اســتانداری تهران 
درباره این موضوع برگزار و این هشدار همواره 
مطرح می شد که راه مسئولان و مردم در حال 
زاویه پیدا کردن از یکدیگر اســت. به عبارت 
دیگر نگرانی از ریزش سرمایه اجتماعی نظام 
جمهوری اســلامی یک دغدغه مهم و بزرگی 

بود. مهاجری خاطر نشــان کــرد: برخی ها 
برای ترمیــم فاصله بین مردم و مســئولان 
راه حل هایی پیشــنهاد دادند؛ مثلا در دوران 
ریاست جمهوری آقای خاتمی موضوع جامعه 
مدنی مطرح شــد تا جامعه مدنی فاصله بین 
مردم و مســئولان را پر کند و آن ها را با هم 
آشتی دهد. با وجود این راه حل های مختلف، 
به نظر می رسد تلاش های به کار رفته خیلی 
منتج به نتیجه نشــد. وی با اشاره به اینکه از 
زمان دولت احمدی نژاد، برخی ها دوقطبی را 
تحت عنوان جریــان انقلاب و جریان لیبرال 
تعریف کردنــد و این دوقطبــی در فرهنگ 
سیاسی ما معنادار شد، گفت: اصرار بر این دو 
قطبی فاصله بین مردم و مســئولان را زیادتر 
کرد؛ حتی بین خود مردم نیز انشقاق هایی به 
وجود آمد. شاید بتوان گفت یکی از نقاط عطف 
نیز انتخابات سال ۱۳۸۸ و حوادث بعد از آن 
بود که عامل اصلی آن وقایع آقای احمدی نژاد 
و بانــد او همراهش بودند و ایجاد فاصله بین 
مردم با نظام و مردم با دولت و مردم با مردم 
دخالت داشــتند.این فعال سیاســی اصولگرا 
خاطر نشان کرد: در سال ۱۳۹۲ آقای روحانی 
با شعار رفع تحریم ها نامزد شد با پیروزی او در 
انتخابات یک اجماع انسجام نسبی در جامعه 

و بین مردم و حاکمیــت به وجود آمد که تا 
یافت،  ایجادشده کاهش  حدودی فاصله های 
اما همان جریانی که در زمان اصلاحات تلاش 
کــرد در جامعه ایجاد دوقطبی کند، در زمان 
دولت آقای روحانی نیز برای ایجاد انشقاق و 
تفرق تمام همت خود را به کار گرفت. نتیجه 
این سمپاشی ها، دور شدن مردم از مسئولان 
و حاکمیت بــود. وی با تاکید بــر اینکه در 
سال های اخیر نه تنها آن شکاف و فاصله کمتر 
نشد بلکه بیشتر هم شد، افود: اگر در مقطعی 
اختلاف بین مردم و مســئولان بر سر مسائل 

سیاسی، اجتماعی و فرهنگی بود، در سال های 
اخیر مسئله اقتصاد به همه آن ها ضریب داد 
و امروز مشاهده می کنیم که جامعه دچار یک 
یأس و ناامیدی نســبت به آینده شده است. 
مهاجری با بیان اینکه از ســال ۱۳۹۸ به بعد 
مردم وارد یک مبارزه منفی با مسئولان شدند 
که نمود این مبارزه را در کاهش مشارکت در 
انتخابات می بینیم. خاطر نشان کرد: انتخابات 
مجلس یازدهم ســال ۹۸، انتخابات ریاست 
جمهــوری ۱۴۰۰ و انتخابات مجلس ۱۴۰۲ 
با کاهش شدید مشارکت مردم برگزار شدند.

فعال سیاســی اصلاح طلــب گفت: . 
اصلاحات در انتخابــات اخیر مردم را 
انتخاب کرد و تصمیــم گرفت جایگاه 

اجتماعی خود را حفظ کند.
به گزارش منیبان، محمدجواد حق شناس، 
چهره سیاســی اصلاح طلــب، در رابطه با 
رویکــرد اصلاح طلبــان برای شــرکت در 
انتخابات سال ۱۴۰۴ اظهار کرد: امروز فضای 
سیاسی در کشور دو قطبی است. یک قطب 
اکثریت جامعه و مردمی هســتند که نسبت 
به وضع موجــود ناراضی هســتند و طیف 

دیگر، اقلیتی هستند که وضع را گل و بلبل 
تلقی می کننــد. آخرین کنش اعتراضی که 
توســط مردم ثبت شد عدم مشارکت حدود 
۶۰ درصــدی در انتخابــات مجلس بود که 
براساس آمار اعلامی وزرات کشور و شورای 
نگهبان، این روند یکی از بی سابقه ترین عدم 
مشــارکت ها و عدم حضور مــردم در همه 
انتخابــات و ۴۰ و چند ســاله بعد از انقلاب 
است.  حق شناس تاکید کرد:  در این فضای 
دو قطبی فعلی هر نهــاد مدنی و حزبی که 
بخواهد خــارج از این دو قطب حرکتی کند 

یا جبهه میانه بگیرد یا توســط مردم حذف 
می شود یا توســط حاکمیت یا حتی توسط 
هــر دو و در نهایت نهادهای مدنی و احزاب 
کارکرد خودشــان را از دســت می دهند و 
تبدیل می شوند به وضعیتی که امروز شاهد 
آن هستیم.  این چهره سیاسی اصلاح طلب 
خاطرنشان کرد: اصلاح طلبان در حال حاضر 
می دانند که در قدرت جایگاهی ندارند و در 
ســال های اخیر از حضــور در قدرت مردود 
شده اند. اصلاحات در انتخابات اخیر مردم را 
انتخاب کرد و تصمیم گرفت جایگاه اجتماعی 

خود را حفظ کند. او افزود: در انتخابات آتی 
اگر وضعیت براســاس همان روال گذشــته 
باشد چیزی عوض نمی شود و مردم بیشتر 
از قبــل از صندوق رای قهر می کنند اما اگر 
حاکمیت و عقلای تصمیم گیر نظام سیاسی 
به این نتیجه برسند که در فضای امروز کشور 
و بخصوص زمانی که کشور درگیر با بیگانگان 
است نقش مردم، حضورشان و مشارکت شان 
به عنوان یکی از مهمترین نمادهای استحکام 
نظام تعریف می شود توجه بیشتری به مسائل 

خواهند داشت. 

گلایه های جلال محمودزاده از وضعیت اقتصادی کشور

گناه مجلس در وضعیت کنونی کمتر از دولت نیست
تعداد افراد زیر خط فقر دو برابر شده است

محمد مهاجری تشریح کرد
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 فعال سیاسی اصلاح طلب:

اصلاح طلبان بین قدرت و مردم، مردم را انتخاب کردند

انتقاد از 4 هزار میلیارد هزینه هوشمندسازی مجلس انتقاد از ردیف اعتباری برای سفر رئیس جمهوری
روح الله نجابت نماینده مردم شــیراز گفت: اگر قرار باشــد پول بدهیم و بعد 
سامانه های مجلس شورای اسلامی هک شود و برای ما حاشیه درست کند، اصلا 

این بودجه تخصیص پیدا نکند، موثرتر است.
در جلسه علنی صبح دیروز روح الله نجابت نماینده مردم شیراز در ادامه بررسی لایحه بودجه 
۱۴۰۳ گفت: در لایحه بودجه ۳۰۰ میلیارد ریال برای هوشمند سازی قوه مقننه آمده است، 
اما ســوال اینجاســت که مبنای این رقم کجا است؟ طی سال های ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ بیش از 
چهار همت برای این موضوع در مجلس شورای اسلامی گذاشته شد اما معلوم نیست کجا و 
چگونه تخصیص پیدا کرد. وی افزود: اما در زمان تبلیغات انتخابات مجلس شورای اسلامی 
ســامانه های مجلس هک شد؛ اگر قرار باشــد پول بدهیم و بعد سامانه های مجلس شورای 
اسلامی هک شود و برای ما حاشیه درست کند، اصلا این بودجه تخصیص پیدا نکند، موثرتر 
اســت. وی یادآور شد: قرار بود پیشنهادات بودجه روی مانیتورها بیاید که تاکنون رخ نداده 
است البته طبیعی است که می گویند مردی و کاری؛ ما هر وقت پرسیدیم موضوع سامانه های 
مجلس با کدام فرد است؟ گفتند آقایی که ظاهرا عضو شورای شهر تهران است و در مجلس 

شورای اسلامی رفت و آمد دارد و حتی دفتری در مجلس داشته و مشاوره می دهد. 

نماینده بستان آباد گفت: اختصاص ردیف اعتباری برای سفر رئیس جمهور بدعت 
محسوب می شود که با عدالت بودجه ریزی و اقدامات کارشناسی همخوانی ندارد.
به گزارش ایلنا، غلامرضا نوری قزلجه نماینده بســتان آبــاد در اخطار اصل ۵۳ مربوط به 
پرداختی ها، گفت: آقای رئیس جمهور و همکاران در این جدول ردیفی در خصوص اجرای 
مصوبات ســفر آقای رئیس جمهور آورده شده اســت که نزدیک به ۲ همت اعتبار به آن 

اختصاص داده شده است و ۷۵۰ میلیارد تومان آن هزینه ای است.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم ادامه داد: هزینه ها در بخش هزینه ای و جداول بودجه 
آورده شده است، در جایی از بودجه عنوان شده که تقریبا ۹۵ هزار همت به دولت داده می 
شــود تا همگی به صورت هزینه های بلاعوض به عنوان هزینه سفر صرف شود؛ اختصاص 
ردیف اعتباری برای سفر رئیس جمهور بدعت محسوب می شود که با عدالت بودجه ریزی 

و اقدامات کارشناسی همخوانی ندارد.
وی خاطرنشــان کرد: بی تردید انحرافاتی با اختصاص ایــن اعتبار در مناطق مختلف رخ 
خواهد داد و در بودجه دستگاه های اجرایی هزینه های مربوط به سفر مشخص نخواهد بود، 

امیدواریم با این ردیف اختصاص داده شده مخالفت شود.




